
Seja predsednikov treskih društev 
Poročilo o delu sekcije — Plodonosna seja glavnega odbora JUU 

— Proti rušiteljem sloge 
V sredo 9. januarja je bilo v Ljubljani 

zborovanje predsednikov sreskih društev in 
članov upravnega in nadzornega oelbora JUU 
sekcije v Ljubljani. 

Na zborovanju so bila zastopana prav vsa 
»reška društva po svojih predsednikih oziro
ma namestnikih. Tudi upravni odbor jo bil 
polnoštevilno zbran, manjka'1 je le eden član 
nadzornega odbora, ki pa se je opravičil. 

Predsednik Dimnik je otvoril zborovanje 
in v svojem nagovoru je predvsem opisal, 
kako bolno je odjeknila v učiteljskih vrstah 
smrt blagopokojnega Viteškega kralja Ale
ksandra I. Zedinitelja. V nadaljnjem svojem 
govoru se je dotaknil vprašanj, ki jih je pou
daril že ob otvoritvi seje glavnega odbora in 
smo ta govor že priobčili v prejšnji številki 
»Učit. tovariša«. 

Z zborovanja so bili poslani brzojavni 
pozdravi maršalatu dvora, predsedniku vla
de g. Bogoljubu Jeftiču in prosvetnemu mi
nfistru g. Štefanu Cirieu. 

Zborovanje sta posetila tudi banska šol
ska nadzornika tov. Drnovšek in Skulj, ki ju 
je tov. Dimnik še posebej pozdravil, nakar 
je prišlo na dnevni red tajniško poročilo. 

V svojem obširnem in izčrpnem poročilu 
je podal tajnik tov. Metod Kumelj točen pre
gled vsega dosedanjega dela pri sekciji in se 
je dotaknil predvsem resolucije banovinske 
skupščine in spomenice ter poročal o njiju 
uspehu. V nadaljnjem je omenjal volitve v 
upravni in nadzorni odbor sekcije, društve
na zborovanja in delovni program, poklo
nitev učiteljstva dravske banovine na Oplen
cu, ustanovitev socialnega fonda, vprašanje 
ustanovitve novega učiteljskega lista, našteva 
vse važnejše intervencije, ki jih je sekcija iz
vršila in uspehe, ki jih je udruženje doseglo 
v pogledu prevedbe dnevničarjev in kontrak
tualnih učiteljev v državno službo. V nadalj
njem navaja popolno statistiko stanja brez
poselnih učiteljskih abiturientov, katerih šte
vilo se je z zadnjimi namestitvami znatno 
znižalo. Učiteljski stalež v dravski banovini 
se je z zadnjimi namestitvami dvignil od 3836 
učnih moči na 4070. Nezasedenih je pa kljub 
temu še 80 mest 

Tajniško poročilo se dotika tudi vseh bo
lečih vprašanj, ki naj bi se odpravila z bodo
čim finančnim zakonom. Udruženje je na od
ločujoča mesta že poslalo svoje predloge gle
de normiranja števila učencev v posameznih 
razredih, glede ureditve vprašanja draginjskih 
doklad, zvanja šolskih upraviteljev in ure
ditve vprašanja sreskih šolskih nadzornikov. 
Vprašanje banskih šolskih nadzornikov je 
sicer rešeno tako kot je učiteljstvo želelo, 
vendar bo treba izposlovati še dostavek k 
šolskemu zakonu, ki bo dal pravico do ime
novanja za banske šolske nadzornike tudi uči
teljstvu narodnih šol. Potrebno je tudi omi
ljenje določil za dosego V. skupine in dolo
čitev zvanja učiteljicam ženskih ročnih del in 
veroučiteljem. 

Izprememba uredb o draginjskih dokla
dah poročenih ženskih oseb v državni službi 
je zadela v prvi vrsti le šibko situirane drž. 
uradnike. Sekcija je povsod in ob vsaki pri
liki poudarjala potrebo, da se zadevne ured
be in določbe ukinejo. Tudi za letošnji fi
nančni zakon so bili stavljeni konkretni 
predlogi. 

Poleg navedenih predlogov za finančni 
zakon je predložila sekcija izvršnemu odboru 
v posebnih predstavkah tudi sledeče zadeve: 
ukinitev predhodnega dovoljenja prosvetnega 
ministrstva za vlaganje tožb pri sodiščih, pri
znanje pravice do brezplačnega zdravljenja 
v II. razredu državnih bolnic, priznanje pra
vice do enkratne brezplačne vožnje po vsej 
državi, .razveljavljenje obveznega naročila 
»Prosvetnega Glasnika« za vse šole, odpravo 
monopolskih zvezkov. 

Iz tajniškega poročila je tudi razvidno, 
da je prejela sekcija v preteklem letu 97 za
ščitnih primerov in sicer: 67 primerov radi 
že izvršene ali grozeče premestitve, 5 radi 
dodelitve, 6 radi upokojitve, 3 radi odpu

nem listu izven okvirja stanovske organiza
cije in sprejem stališča do tega lista. 

O poročilu se je razvila živahna in stvar
na debata in so bili sprejeti naslednji sklepi: 

1. Obravnava ključa za volitve v upravni 
in nadzorni odbor se preloži na predsedniško 
zborovanje, ki bo pred banovinsko skupšči
no, katere dnevni red bo predvideval tudi vo
litve. 

3. Delovni program sreskih društev JUU 
se sprejme in se priporoča vsem društvom, 
da se z izvajanjem tega programa čim bolj 
Dribližajo njega popolni realizaciji. 

3. Vsem društvom se priporoča, da pri
spevajo čim več v ta fond. Istočasno se pred
laga izvršnemu odboru, naj bi postal ta fond 
obvezen in naj bi vanj vplačeval vsak član 
JUU letno po 10 dinarjev. Tudi naj se na
pravi ključ o uporabi fonda po banovinah. 

4. Izjavljamo popolno zaupanje izvršne
mu in glavnemu odboru. Ugotavljamo, da je 
snovanje izvenorganizačnih stanovskih listov, 
eijih namen je rušiti doseženo slogo, škodlji
vo za organizacijo, zato apeliramo na član
stvo JUL1, da tako delovanje popolnoma od
kloni. 

O seji glavnega odbora je poročal tova
riš Ciril Hočevar, ki je poudaril, da je bil 
potek seje miren in stvaren. Prečital je ko
munike o delu glavnega odbora JUU in tudi 
»Stališče JUU v pogledu personalne prosvet
ne politike in intervencij«, kar smo oboje že 
priobčili. Iz celotnega poročila se da posneti, 
da je sloga v našem udruženju ustvarila naj
boljšo osnovo za resno in stvarno delo. 

Po kratki debati o poročilu s seje glav
nega odbora je bil sprejet naslednji sklep: 

Predsedniki sreskih učiteljskih društev 
dravske banovine, zborujoči z upravnim in 
nadzornim odborom sekcije, osvajajo v vsem 
komunike glavnega odbora JUU v Beogradu 
z dne 29. decembra 1934. in se izjavljajo pri
pravljene čuvati doseženo slogo v stanovski 
organizaciji in z vsemi silami podpirati delo 
glavnega odbora v prospeh stanu, šole, naro
da in države. 

Nato je podal blagajnik tov. Rado Grum 
potrebna pojasnila k proračunu za poslovno 
leto 1934.35., ki je bil predhodno poslan sre
skim društvom v razpravo. 

V debati o tem vprašanju se je v podrob
nosti pretresalo skoro vse postavke. Na raz
na vprašanja je dajal pojasnila blagajnik, na
kar je bil predlog sekcije sprejet. 

Zbor predsednikov je dal sekciji še po
sebno pooblastilo, naj skuša najti sredstva 
iz drugih postavk, da bo vsaj delno skrčila 
predvideno okrnitev »Popotnika«. 

Zaradi pozne ure ni mogel prečitati to
variš Hren svojega referata o »Gospodar
skem dnevu«. 

Po kratki debati je bilo sklenjeno, da se 
referat razmnoži in pošlje društvom. Vsi od
bori morajo najprej temeljito predelati refe
rat in podati svoje mišljenje. Referat na dru
štvenih zborovanjih prečrtajo tovariši, ki do
bro poznajo naše gospodarske ustanove. 

Zborovanje je trajalo do 19. ure. 

stitve in 7 drugih. Sekcija je uspela v 64 pri
merih, to je 73%. 

Nadalje obravnava našo najvažnejšo go
spodarsko ustanovo »Učiteljsko tiskarno« in 
ponovno apelira, da se pri društvih skuša 
vendarle vzbuditi potrebno zanimanje za to 
našo ustanovo. Z dvigom števila zadružnih 
članov bomo dvignili tudi moralno moč in 
ta je vsakemu gospodarskemu podjetju nujno 
potrebna. 

Tudi vprašanje obrtnonadaljevalnih šol 
je za nas velike važnosti. — V letošnjem 
šolskem letu 6o ponekod nastale razmere, ki 
so grozile, da bo to šolstvo postopoma od
vzeto učiteljstvu narodnih šol. Tako je bil v 
Ljubljani nameščen upokojen profesor, kot 
učitelj v prvem razredu obrtno nadaljevalnih 
šol in poučuje tedensko 14 ur. Ker so na 
teh šolah doslej z uspehom poučevali učitelji 
narodnih šol, je sekcija na to opozorila mero
dajne oblasti. — Sekcija je prosila tudi naj se 
tolmači poučevanje na nadaljevalnih šolah za 
izvenšolsko udejstvovanje in ne za postran
ski zaslužek. 

Še mnoga druga vprašanja obsega taj
niško poročilo. Omeniti je še, da pripravlja 
sekcija projekt pravilnika za polaganje prak
tičnih učiteljskih izpitov. Vsi odseki pri sek
ciji delajo in je bil podan tudi pregled nji
hovega dela. 

Za debato o tajniškem poročilu je pred
lagal tajnik tov. Kumelj naj se obravnavajo 
kot posebne točke naslednje zadeve: 

1. Obravnava ključa za volitve v upravni 
in nadzorni odbor sekcije in sprejem kon
kretnih predlogov. 

2. Delovni program, razprava in sprejem 
definitivnega programa. 

3. Socialni fond Viteškega kralja Ale
ksandra, predlogi za sestavo pravilnika. 

4. Razprava o snujočem se opozicional


